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Věc: Vyjádření k případu onemocnění plemene krašáků zaznamenaného ve vrhu 2017 

 ( onemocnění močovodů ) 

  

Vážení členové komise, vážené předsednictvo ČMKU 

zdravotní problémy plemene krašáků zaznamenané ve vrhu roku 2017 na které nás upozornila paní 

PhDr. Dagmar Cestrová jsou velice závažné. Ve vrhu se objevily problémy s močovým ústrojím, které 

se podle posledních informací přenáší geneticky – bohužel však nejsou klasickými genetickými testy 

zachytitelné. 

Navrhované řešení - vyšetření psů za pomoci RTG vyšetření močovodů mi nepřipadá vzhledem k jeho 

zátěži jak po stránce psychické tak fyzické pro zvíře adekvátní, zároveň se jedná o velké riziko s 

možností komplikací, které obnáší dané vyšetření  a celková anestezie. Dalším aspektem je nákladnost 

a zátěž pro majitele vyšetřovaného jedince, která se pohybuje v řádcích několika tisíc korun a neřeší 

pokud se onemocnění zvířete potvrdí ( nutný další nákladný výkon v anestezii ). 

Podrobné vyšetřování touto vyšetřovací metodou bych pro každého jedince nedoporučoval. 

Rád bych se přiklonil k myšlence  screeningu jedinců a  klubu doporučil co nejpečlivější sběr dat a 

vedení evidence chovů podobné jako na Slovinsku, kde daný screening provádí a zapisuje. 

Dále bych nedoporučoval vyřazování jedinců z chovu s ohledem na jeho velmi nízkou početní 

základnu, po odebrání dalších jedinců by mohlo dojít k opravdu velkému omezení chovu .Ve 

Slovinsku je předsedkyní Komise pro chov a zdraví paní Maja Korošek, problémem se odborně 

zabývají a jsou v daném plemeni nejdále. Je velmi vstřícná danému problému a zástupci je mohou 

společně se slovinskou stranou řešit.Dále bych chtěl připomenout,že nejvyšším statutárním orgánem 

Klubu chovatelů šarplaninců, krašáků a tornjaků je členská schůze klubu a já jsem pro návrh z členské 

schůze, která se tímto problémem také zabývala. 

S pozdravem MUDr.Nahodil František,tel.602 550 456,457 318 137 

  


